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Przedmiot: Składowanie heksachlorobenzenu (HCB) w Gdańsku

Na terenie Armenii, Azerbejdżanu, Białorusi, Gruzji, Kazachstanu, Kirgistanu, Republiki Mołdawii, 
Federacji Rosyjskiej, Tadżykistanu, Turkmenistanu, Ukrainy i Uzbekistanu przechowuje się ponad 
250 000 ton przestarzałych pestycydów i chemikaliów w magazynach, jak i w miejscach 
niezabezpieczonych, w skorodowanych, nieszczelnych beczkach czy plastikowych workach, które są 
uszkodzone lub całkowicie zniszczone.

Uznając, że sytuacja ta stanowi globalny problem ekologiczny, Unia Europejska w ramach 
europejskiej polityki sąsiedztwa przeznaczyła 7 milionów EUR na pomoc byłym republikom 
radzieckim w stworzeniu odpowiednich warunków do podjęcia działań i ostatecznego zniszczenia 
chemikaliów i pestycydów w bezpieczny sposób, bez próby przenoszenia problemu na inne regiony.

Ostatnio jednak duże ilości (12 000 ton) heksachlorobenzenu (HCB) przetransportowano z Ukrainy do 
zakładu w Gdańsku (Polska), gdzie zamierzano dokonać zniszczenia tej substancji. HBC jest bardzo 
trwałym związkiem rakotwórczym, wykazującym zdolność do bioakumulacji, co więcej jest zakazany 
na całym świecie na mocy Konwencji sztokholmskiej w sprawie trwałych zanieczyszczeń 
organicznych. W przypadku składowania substancji HCB można obecnie mówić o kryzysie. Istnieje 
materiał filmowy będący dowodem na to, że substancje HCB przechowywane są w nieszczelnych 
workach, a ich ogromny skład grozi zanieczyszczeniem całego Morza Bałtyckiego 
(http://www.ihpa.info/2012/06/).

1. Czy Komisja uznaje, że przestarzałe pestycydy i chemikalia pochodzące z byłych republik 
radzieckich powinny być niszczone możliwie jak najbliżej źródła zgodnie z Konwencją 
bazylejską?

2. Komisja stwierdziła, że potrzeba 600 milionów EUR, aby skutecznie rozwiązać problem 
dotyczący przestarzałych pestycydów i chemikaliów w byłych republikach radzieckich. Czy 
Komisja zamierza dalej udzielać wsparcia tym państwom z myślą o rozwiązaniu problemu, który 
ostatecznie stanowi również zagrożenie dla zdrowia ludzkiego i środowiska w UE?

3. Czy Komisja zamierza, w celu zapobiegania katastrofie środowiska naturalnego, podjąć 
stosowne działania w odpowiedzi na natychmiastową sytuację kryzysową, jaka zaistniała w 
Gdańsku, wykorzystując europejską wiedzę specjalistyczną, dzięki której upewni się, że 
substancje HCB są składowane i przechowywane w bezpieczny sposób?
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